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Beskæftigelsesminister Claus Hjorth Frederiksen 

 
Lønstrup den 8. januar 2008 

 

Vedrørende supplerende dagpenge m.m. 

Det er med stor undren jeg læser dine udtalelser til dagpressen. Jeg er en af de mange, som ifølge dig ”lever livet på en 

behagelig måde”,1 nemlig ved at være 

� Deltidsansat højskolelærer – 20 t 

� Deltidsansat aftenskoleleder – 4 t 

� Tilkaldevikar på en friskole, en kommuneskole og et sprogcenter, når det kan passes ind mellem timerne i 

deltidsansættelserne 

� Tilknyttet freelancebureau, som gør at jeg kan lave projekter, som jeg selv søger fondsmidler til  

� Aktivt arbejdssøgende via diverse jobagenter – modtager min. 2 mails pr. dag med ledige jobs - aviser, venner og 

bekendte 

� Klar til at tage telefonen hver morgen fra 06.30, den tid arbejdsgivere ringer, når de har brug for en vikar i en eller 

flere timer.   

� At få supplerende dagpenge, når det ikke lykkes at få ”alle mine arbejder” til at give et 37 timers job. 

 

Hver 3. måned skal jeg stille til en times samtale med min A-kasse og det lokale jobcenter, hvor jeg på skrift skal dokumentere, 

at jeg er aktivt jobsøgende, for at få supplerende dagpenge. 

 

Hvordan kan du lave et lovforslag med udgangspunkt i en undersøgelse, som viser, at hver 3, af de, der får supplerende 

dagpenge siger nej til fuldtidsjob? 

� Det er jo ikke dem, der er det største problem, men tværtimod de, der er ansat til at forvalte den af dig udformede 

lovgivning. De har åbenbart ikke været i stand til at følge den, når de ovennævnte personer, som de er ansat til at 

”kontrollere” stadig er i systemet. 
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Arbejdsmarkedsudvalget (2. samling)
AMU alm. del - Bilag 50 
Offentligt            



Derfor vil jeg anbefale dig 

� at du laver et bedre en mere dokumenteret research omkring det danske arbejdsmarked 

� at du i din arbejdsløshedsstatistik tæller alle de aktiverede med - de er jo reelt arbejdsløse – og skal under 

aktiveringen være aktivt arbejdssøgende 

� at du ikke bruger arbejdsgivernes fortørnethed 2 til at skabe mistro omkring de, der ikke er så heldige at have et 

fuldtidsjob i trygge rammer, men at du i stedet henstiller til Dansk Arbejdsgiverforening, at de bruger AF og Jobnet, 

(hvor alle vi mere eller mindre arbejdsløse, skal have vores CV til at ligge), hvilket de flere gange offentligt har 

undsagt sig. 

� at du reviderer den nye regel om registrering på Jobnet hver uge – læs: hver uge på samme ugedag. Det er en 

stressfaktor og hetz uden lige – jf. din egen lov, skal alle arbejdsløse jo bevise deres aktive arbejdssøgen i de af dig 

bestemte tidsperioder. Set fra min stol giver det bare mere arbejde til jobkonsulenterne, arbejde som hindrer dem i 

at bruge tiden konstruktivt på det som er arbejdsmarkedets store problem, nemlig at koble ledige jobs med ledige 

hænder.  

 

Dette brev begyndte jeg på i går – i dag blev jeg tilbudt fuldtidsarbejde fra 1. februar på mit ene deltidsjob/højskolelærer 

(flere elever havde tilmeldt sig forårskurset) - det må være skæbnens ironi. Et job, hvor indgangsvinklen har været 

ansættelse som timelærer i kortere eller længere tid gennem flere år – år, hvor øvrige timer er fundet ved egen hjælp 

ofte på 4-5 forskellige arbejdssteder på en uge. Alle ”mine” arbejdssteder, har været steder, hvor der ikke har været 

økonomi til ekstra fuldtidsjob. Havde jeg ikke haft muligheden for frigørelsesattest ind i mellem havde jeg måske været en 

af de ”meget uheldige” som i dag havde været 100% arbejdsløs, og siddet i et af flere ofte meningsløse aktiveringsjob, job 

som ofte kun fører til nye aktiveringsjob. 

Nu vil jeg se frem til for første gang i lang tid at kunne planlægge min hverdag – noget som er umuligt som arbejdsløs, 

hvor man er til rådighed i alle døgnets timer hele året rundt. Tænk på det, når du en anden gang udtaler dig om ”en 

behagelig måde at leve på”…….. 

 

I håb om, at dette brev fra virkelighedens verden vil få dig og andre beslutningstagere til at vende systemet en gang før 

overilede lovforslag vedtages. 

 

 

Tove Marquardsen 
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Netavisen  5. jan 2008 kl. 10:30 
Regeringen slår ned på supplerende dagpenge  

Landets 32.000 modtagere af supplerende dagpenge benytter sig af en ordning, der "er for lukrativ". 

Det mener beskæftigelsesminister Claus Hjort Frederiksen, der lægger op til et indgreb.   

 

   

Kun hver tredje, der modtager supplerende dagpenge, er rent faktisk jobsøgende, selv om det er en 

forudsætning for ydelsen. Det viser et endnu ikke offentliggjort notat fra beskæftigelsesministeriet, 

skriver Politiken. Og det får beskæftigelsesminister Claus Hjort Frederiksen til at konkludere, at 

ordningen misbruges. 

 

"For nogle mennesker er det jo en behagelig måde at leve livet på. De har måske et 

undervisningsjob et eller andet sted, og så får de supplerende dagpenge ved siden af," siger Claus 

Hjort Frederiksen til Politiken. 

 

Paradokset i ordningen er endnu mere udtalt i en tid "med skrigende mangel på arbejdskraft" og 

derfor skal der strammes op. Hvor meget og hvordan, vil Hjort Frederiksen dog først melde ud, når 

ministeriet i midten af måneden har hele sin analyse klar. Dog er det sikkert, at forslaget kommer til 

at begrænse perioden, hvor man kan modtage supplerende dagpenge. I dag kan deltidsansatte 

modtage supplerende dagpenge i 52 uger, mens for eksempel vikar og løsarbejdere kan modtage 

ydelsen i en ubegrænset periode.  

 

 

Arbejdsgiverne med til at misbruge systemet 

Beskæftigelsesministeren mener at have en spottet en "uhellig alliance" mellem 

dagpengemodtagerne og arbejdsgiverne, der er fælles om at misbruge reglerne. 

 

"Når arbejdsgiverne er stærkt fortørnede over, at deres medarbejdere på supplerende dagpenge 

bliver anvist et arbejde af jobcentrene, så er der noget usundt ved det her system, som vi bliver nødt 

til at gøre op med", siger han.  

 

Frederiksbergs konservative borgmester Mads Lebech, der er formand for kommunernes 

lønforhandlingsudvalg, erkender at kommunerne ofte har en interesse i at ansætte personer, der skal 

modtage supplerende dagpenge. 

 

"Man er nødt til at erkende, at en del af de deltidsansatte arbejder på tidspunkter, hvor der er 

spidsbelastninger. Ikke mindst de ansatte i ældreplejen, hvor der er myldretid om morgenen og om 

aftenen. Så det er ikke uproblematisk, hvis man påtvinger kommunerne ikke at have deltidsansatte," 

siger Lebech til Politiken. 
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Folk med korte arbejdstider skal ikke have penge fra staten i en tid, hvor virksomheder efterspørger 

mere arbejdsplads. Det mener den borgerlig-liberale tænketank CEPOS, der har regnet sig frem til, 

at hvis de omkring 30.000 personer, som i øjeblikket er på supplerende dagpenge, kom i 

fuldtidsarbejde, ville dette svare til 8.000 personer ekstra på arbejdsmarkedet. 

 

"Forslaget skal ses på baggrund af, at vi i dag har mangel på arbejdskraft. Og i den forbindelse skal 

staten ikke yde statsstøtte til, at man kan arbejde på nedsat arbejdstid. Det er en statsstøtte, der skal 

fjernes, så der er et incitament til at tage nogle af de mange fuldtidsstillinger, der er i dag i private 

virksomheder," siger Mads Lundby Hansen, cheføkonom i CEPOS, til dr.dk. 

 

Dette forslag vil ifølge Mads Lundby give en ekstra skatteindtægt på 1,7 mia. kr., da virksomheder 

vil kunne påtage sig flere opgaver . 

 

1,7 milliarder mere 

" Gevinsten vil være, at manglen på arbejdskraft vil blive reduceret, fordi der er flere, der vil 

arbejde på fuld tid, og dermed øges beskæftigelsen. Det er jo sådan i dag, at danske virksomheder 

takker nej til ordrer, fordi de ikke kan besætte fuldtidsstillinger, og det her forslag vil bidrage til at 

afhjælpe det problem. Så samlet set vil der være en forbedring af de offentlige finanser på 1,7 

milliarder kroner," siger han.  

 

LO mener også, at det vil være en god idé at få flere i fuldtidsarbejde. Men CEPOS' forslag er ikke 

vejen frem, mener man. 

 

"Det enkleste vil være at tilbyde fuldtidsjob til dem, der arbejder på nedsat tid og modtager 

dagpenge. Det er måden at gøre det på. Hvis de pågældende ikke tager imod fuldtidsjobbet, mister 

de retten til supplerende dagpenge," siger LO-sekretær Hans Børsting. 
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